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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia senyores i senyors diputats. Començam la sessió
d’avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions?

EL SR. DALMAU I DE MATA:

Sí presidenta, per part del Grup Parlamentari Socialista, Juli
Dalmau substitueix Maria Antònia Truyols i Martí.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Sí, Núria Riera substitueix Virginia Marí. Gràcies.

LA SRA. TRIAY I FEDELICH:

Sí, Sra. Presidenta, Irene Triay substitueix Jordi Marí.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Sra. Presidenta, només... puc fer una acotació?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí.

EL SR. MELIÀ I QUES:

És que a la una tenim Junta de Portaveus i almanco jo a la
una he d’abandonar la comissió. Només perquè en quedi
constància.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, el Sr. López també m’ho ha comentat. Voleu que
suspenguem la sessió cinc minuts? No, quan sortiu podem
continuar. Molt bé, Sr. Melià, gràcies per la informació.
Gràcies.

Bé, l’ordre del dia de la sessió d’avui és el debat de les
proposicions no de llei RGE núm. 3434/22 i 3465/22.

1) Proposició no de llei RGE núm. 3434/22, presentada
pel Grup Parlamentari Ciudadanos, relativa a formació i
proves per a l’obtenció de titulacions marítimopesqueres a
l’illa de Menorca.

Començam el debat de la Proposició no de llei RGE núm.
3434/22, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos,
relativa a la formació i proves per a l’obtenció de titulacions
maritimopesqueres a l’illa de Menorca.

Per a la seva defensa i per part del Grup Parlamentari
Ciudadanos té la paraula el Sr. Jesús Méndez, per un temps de
cinc minuts.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGÉS:

Gracias, Sra. Presidenta. Intentaré ser más breve, en aras a
que los representantes se encuentren aquí y voten, como
esperamos, favorablemente a esta proposición, porque he de

rogarles que establezcan una diferencia entre una merecida
distinción entre esta proposición y su carácter, digamos,
modesto, humilde, una petición casi administrativa, Una
modesta proposición, no era el título del libro de Swift, que
estuve por adjudicarle precisamente a Jonathan Swift, estuve
por adjudicárselo a esto, así que diferéncienla de las sospechas
propuestas habituales de los liberales y los... -que liberales, por
cierto, liberal es una palabra de origen español, o sea,
liberalismo en política viene de España- y hay que entenderlo
en el sentido inicialmente de generoso, o sea, ser liberal es ser
generoso, ser entregado.

Así que vamos a practicarlo, digamos, tal y como era en los
orígenes, pidíendoles, por favor, que nos voten a favor de la
posibilidad de realizar los cursos de formación y obtener las
titulaciones de marinero pescador, que son relativamente
simples y no demasiado difíciles de establecer, tanto su
formación como sus exámenes no necesitan de demasiadas
complicaciones excepcionales, nos encontramos ante el
defecto, digamos, de forma, en nuestra administración de que
en Menorca no es posible obtener esta titulación, obligando a
quien quiera acceder a ella, a viajar, a desplazarse a Mallorca,
estarse los días de esta formación y hacer los exámenes aquí.

Dado, además, que tenemos una Escuela del Mar, pues lo
que querríamos es pedir que, por favor, se intentase
administrativamente dar solución y dar una solución más
razonable para los profesionales que tenemos allá,
recordándoles además nuestra voluntad de relevo generacional,
de la máxima participación posible y de reforzar este sector.

Así, que como ven, en los tres puntos simplemente
constatamos la necesidad de ofrecer esta formación en
Menorca. En el segundo, solicitamos incluir dentro de esta
oferta formativa la realización de estos cursos específicos para
la obtención del título de marinero pescador. Y en el tercero,
que se facilite la realización de exámenes y pruebas de
capacitación marítimo-pesquera en la isla de Menorca.

Como les decía, creemos que es una propuesta sencilla y
modesta y esperamos aquí su aquiescencia.

Muchas gracias, señores. He terminado.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Méndez. En torn de fixació de posicions i per
part del Grup Parlamentari Popular té la paraula la Sra.
Assumpció Pons.

LA SRA. PONS I FULLANA:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta, bon dia, senyores i
senyors diputats. Jo també seré molt breu. Menorca disposa
d'un equipament docent que és el Centre Integrat de Formació
Professional, depèn del Govern i és gestionat pel SOIB. I, com
ha explicat molt bé el Sr. Méndez, avui hi ha a Menorca una
flota pesquera, tot i que cada vegada és més reduïda pels
problemes que pateix aquest sector, que necessita d'unes
mesures de suport per facilitar l'accés a la professió.
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El relleu generacional constitueix un dels principals
problemes del sector pesquer menorquí i, per tant, els joves que
vulguin dedicar-se a aquesta activitat professional han de trobar
facilitats i no entrebancs per a la seva formació. Com a
diputada de Menorca, puc assegurar que la impossibilitat de
poder fer aquests cursos i aquestes proves per obtenir la
titulació és un altre motiu més per desmotivar els joves que
arriben a cercar altres sortides.

Com no pot ser d'una altra manera, el Grup Popular
donarem suport a aquesta proposició no de llei. El Sr. Méndez
la va enregistrar el mes d'abril, s’hagués pogut debatre abans,
tal vegada el Govern de la Sra. Armengol hagués pogut
incloure aquests cursos dins l'oferta formativa
maritimopesquera a Menorca.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Per part del Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula el Sr. Alejandro López.

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Gracias, presidenta. Yo sí que seré muy breve, ya avanzo
que votaré a favor de todos los puntos, pero..., cuando ves la
PNL, pues preguntas a la consellería para informarte bien de
qué estamos hablando, no soy de Menorca y tampoco...,
digamos, que esté muy metido en el mundo de la pesca.

La información es que ya se dan cursos. Primer punto, se
están dando cursos náuticos ya.

El segundo punto, de hecho, la Dirección General de Pesca
desde hace más de cinco años hace cursos on line, se puede
hacer por todo, y para el examen basta que haya cinco personas
en la isla que se apunten para que lo hagan en esa isla. Y lo que
consta para el 2022 es que se inscribieron 7 personas para
dicho examen, se presentaron 3, pero como había 7 inscritos lo
hicieron en Menorca.

Luego, votaremos a favor sin ningún problema, pero ya se
hace.

Y el otro, pues, deriva del segundo, con lo cual también, es
algo que se está haciendo. No hay ningún problema en votarlo,
que quede patente que se tienen que seguir haciendo y que haya
más esfuerzo, pero es algo que ya se realiza. 

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. López. Per part del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Nosaltres, malgrat el liberalisme del Sr.
Méndez, li votarem a favor dels tres punts. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mas. Per part del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares no hi ha cap representant. Per tant,
passam la paraula al Sr. Josep Melià, del Grup Parlamentari El
Pi Proposta per les Illes Balears. 

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, encara que tenia poca fe
d'arribar a intervenir en aquesta comissió veig que... el temps
m’ha bastat.

Bé, nosaltres donarem suport o donaríem suport, si arrib a
la votació, en el moment que hi siguem presents donarem
suport o donam suport a la iniciativa del Grup Parlamentari
Ciutadans ja que, en definitiva, el que pretén és donar
continuïtat a un sector important i un sector estratègic, segons
la Llei agrària, com és el pesquer.

Pretén també adaptar la formació que s'imparteix tant a
través de cicles reglats com a través del SOIB, o sigui, intentar
que s'adapti a les necessitats de cada territori. Hi estam
absolutament d'acord i, sobretot, pretén evitar trasllats
innecessaris. 

Per tant, com que estam d'acord amb les tres idees, hi
votarem favorablement.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Melià. Per part del Grup Parlamentari Mixt té
la paraula el Sr. Antonio Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gracias, Sra. Presidenta. Sr. Méndez, li avanç ja que
votarem a favor dels tres punts. És un dia important que el
Grup Mixt voti a Ciutadans a favor dels tres punts, però també
és cert que les propostes que fan van molt en la línia del que
des del Grup Mixt demanam moltes vegades, que la formació
en qualque branca, no només en la nàutica o maritimopesquera,
estigui adaptada a les necessitats de cada illa i es pugui fer
d'una manera ordenada.

Només vull fer una qüestió, que ha parlat que liberal vol dir
generós i entregat, és la riquesa de la llengua, com poden
canviar el sentit de les paraules al llarg del temps i de qui les
empra. 

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Sanz. Per part del Grup Parlamentari Socialista
té la paraula la Sra. Helena Benlloch.

LA SRA. BENLLOCH I BOTTINI:

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia, senyores diputades i
senyors diputats. El Grup Parlamentari Socialista també donarà
suport a aquesta PNL en la qual es demana que la formació
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nàutica sigui més accessible a les Illes Balears, segons les
necessitats que hi hagi.

Estam a favor d'aquesta proposta perquè, evidentment,
volem que el sector nàutic i el sector pesquer, integrat dins el
sector primari, tinguin tot el suport que mereixen, més encara
a una comunitat com la nostra, on la mar juga un paper tan
important. 

S’ha de continuar impulsant iniciatives per donar tot el
suport que sigui imprescindible per garantir el relleu
generacional i facilitar l'accés a la formació de les titulacions
necessàries per incentivar els joves a treballar en el sector
pesquer, encara que el Govern balear, durant la legislatura
passada i aquesta, ha consolidat i ampliat l'oferta de formació
professional. 

Aquesta proposta esmenta en concret l'illa de Menorca i,
com sabem, els ports de Menorca ens mostren una tradició
marinera que segueix com a mitjà de vida per a molts pescadors
i estam d'acord amb incentivar la professió de pescador, amb
les millores que siguin necessàries perquè l'obtenció de la
formació maritimopesquera que es requereix es pugui obtenir
de la forma més accessible possible. Moltes gràcies,

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Benlloch. Ara per contradiccions i per part del
grup proposant té la paraula el Sr. Jesús Méndez.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Gracias, Sra. Presidenta. Creo que lo que más me interesa
es conservar, dado el sentido de los votos, la presencia del
máximo de diputados aquí, con lo que les agradezco a todos el
sentido que han decidido y, por mí, podemos proceder
inmediatamente, antes de que alguien se arrepienta. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Méndez, però ateses les intervencions dels
diferents portaveus, entenem que aquesta proposició no de llei
es pot aprovar per assentiment.

Per tant, en conseqüència, queda aprovada la Proposició no
de llei RGE núm. 3434/22, relativa a formació i proves per a
l'obtenció de titulacions maritimopesqueres de l'illa de
Menorca. 

Enhorabona, Sr. Méndez.

(Remor de veus)

2) Proposició no de llei RGE núm. 3465/22, presentada
pels Grups Parlamentaris MÉS per Mallorca, Socialista i
Unidas Podemos, relativa a superfície agrària útil,
producció d'aliments i sobirania alimentària.

Ara, tot seguit passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 3465/22, presentada pels Grups Parlamentaris MÉS
per Mallorca, Socialista i Unidas Podemos, relativa a la

superfície agrària útil, producció d'aliments i sobirania
alimentària.

Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, té la paraula el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. És evident que la sobirania alimentària
de qualsevol país va estrictament lligada a la capacitat de
producció d'aliments i aquesta producció d'aliments va lligada
a la superfície agrària útil que tengui cada territori, és a dir, si
tenim terra podrem produir aliments, si no tenim terra no
podrem produir aliments. 

També és evident que en el nostre país el sòl rústic, que, en
bona part, coincideix amb la superfície agrària útil, és bona part
d’aquest presumptament urbanitzable. Per tant, se’n fa un ús
que no és propi per al que realment serveix aquell territori, que
és la producció d'aliments. I si això ho juntes amb la manca de
rendibilitat de l'activitat agrària, te dona que tenim molta
superfície agrària útil que no produeix aliments a dia d'avui,
alguna perquè se’n fa un altre ús, alguna perquè senzillament
està abandonada, no se’n fa cap tipus d'ús. 

És clar, i amb aquesta proposta el que preteníem era posar
damunt la taula aquest problema, posar damunt la taula aquesta
qüestió i que, qui gestiona, que en aquest cas és el Govern o els
consells, i fins i tot també els ajuntaments, siguin plenament
conscients que hi ha un problema, que tenim terres fèrtils, terres
que podrien servir per a la producció d'aliments que en aquests
moments no hi serveixen, perquè estan abandonades, perquè no
se’n fa l’ús que pertocaria.

Per això plantejam tres punts d'acord. El primer, tenim una
Llei agrària a les Illes Balears aprovada..., bé, reformada el
2019, primera aprovació a la legislatura 2011-2015, la segona
aprovació... reformada, aprovada el 2019 en aquesta casa, el
gener del 2019, que preveu tota una sèrie de mecanismes: el
més lògic i el més evident és el que té l'article 122 de la Llei
agrària, que és el del banc de terres, que és que qualsevol
administració pública competent pot crear les terres, ja siguin
públiques ja siguin privades que els propietaris aportin, un banc
de terres perquè els pagesos del redol puguin fer servir aquelles
terres aportades tant per l'administració pública com pels
propietaris, puguin fer servir aquelles terres per a la producció
d'aliments. 

I aquesta és la idea o el plantejament d'aquest primer punt,
que del banc de terres és una qüestió de la qual hem parlat
molt, en parlam des de mitjans dels ans noranta, que les
organitzacions agràries han fet plantejaments i les cooperatives
des de mitjans dels anys noranta i a la fi es va incorporar a la
llei aprovada el 2019.

Després parlam d’instar el Govern a coordinar, amb
consells i ajuntaments, organitzacions agràries i cooperatives,
un pla per al relleu generacional a la pagesia de les Illes
Balears, a la qual, si la presidenta em permet, faria una esmena
in voce, ens faríem una autoesmena in voce, per canviar la
paraula “pla” per la paraula “estratègia”. Parlat amb la
conselleria, parlat amb el Govern, a les alçades que ens trobam
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de legislatura, no som a temps a tramar un pla, però sí que som
a temps a posar en marxa una estratègia, és una qüestió de
concepte, no és... i, si no hi ha cap grup que s'hi oposi, sí que
ens agradaria poder fer aquest canvi a la proposició no de llei,
que és una autoesmena al final.

I l'altre, el tercer punt, és legislar a favor del producte local
per tal que aquest estigui en igualtat de condicions a l'hora de
competir en el mercat. Hem parlat moltes vegades de producte
local, hem parlat d'aquestes coses també moltes vegades, ara ha
tornat sortir el tema quan l'Estat posa en dubte la
constitucionalitat de la Llei de turisme per mor d'això; parlam
de cadena alimentària, d’acomplir la Llei de cadena
alimentària, l'altre dia vàrem aprovar una proposta de resolució
que va en aquest sentit. Per tant, és un punt que ja hem parlat
altres vegades, que ja hem aprovat altres vegades alguna cosa
similar.

Per això els deman el vot favorable, perquè és una
proposició no de llei que nosaltres entenem que va a favor del
sector. Per què? Perquè és ampliar la capacitat de producció del
país, perquè pageses i pagesos puguin produir més per aportar
més aliments a la societat. 

Gràcies.

 LA SRA. PRESIDENTA:  

Gràcies Sr. Mas. Per a la seva defensa i per part del Grup
Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Helena Benlloch.

LA SRA. BENLLOCH I BOTTINI:

Gràcies, Sra. Presidenta. Quant a l’ocupació del sòl i
explotació orientada a la producció d'aliments i a l'obtenció de
productes diversos, tot això forma part del que denominem
activitats agràries desenvolupades en el camp i el que es
demana en aquesta PNL són mesures per donar suport a
aquestes activitats, pròpies del sector primari, tan essencial i
representatiu de les nostres Illes en donar valor a la superfície
agrària útil, a la producció d'aliments i a la sobirania
alimentària. 

Les activitats agràries són diverses, des del cultiu i la
recol·lecció de cereals, lleguminoses o llenyosos, fins a
l’aprofitament de les pastures, ací com dels productes derivats
dels animals, passant per l'explotació de llenyes i fustes de les
formacions arbòries, tot els quals són productes de la nostra
terra.

També, en relació a la superfície forestal i la seva
diferenciació, es pot posar en valor a l'explotació ramadera,
prats i pasturatges i diferents tipus de ramaderia i els diferents
cultius i aliments que ofereixen les explotacions locals, cereals,
hortalisses, vi, carn, ous i un llarg etc. Doncs, el sector primari
inclou diversitat d'activitats i s’ha de seguir treballant per
incentivar els joves, continuar amb les explotacions.

Per tant, considerem que el relleu generacional és vital per
a la supervivència del sector i s’ha d'apostar per prendre les
mesures que siguin necessàries, des de totes les institucions i

entitats implicades per aconseguir-ho, i evitar que es perdi en
un futur aquest tresor que tenim.

Quant al producte local, ja coneixem els avantatges del seu
consum, però també s’ha de tenir en compte que el principal
benefici ambiental que comporta és l'estalvi energètic, tan
necessari actualment i la reducció d'emissions de gasos d'efecte
hivernacle, atès que els mitjans que transporten els productes
des de llocs llunyans generen moltes més emissions.
Afortunadament, el comportament del consumidor ha canviat,
sobretot després de la pandèmia la societat demana cada
vegada més un consum sostenible i responsable.

El consum local és un corrent social i econòmic que fa
costat al comerç i a la producció local, com una part important
de l'economia sostenible. L'alimentació és un sector clau, el
consum local, o les compres de quilòmetre no paren de guanyar
adeptes, pel seu comportament social, però també per la
qualitat de la producció i dels productes. El principal avantatge
de la venda directa és que molts productes de proximitat es
poden adquirir directament del productor, això es tradueix en
un millor coneixement de la matèria primera, una cadena de
distribució més curta, que permet l'estalvi i també una menor
petjada de carboni.

Per tot això s'ha d'aconseguir que el producte local estigui
en condicions d'igualtat en el mercat i que sigui més competitiu.
Des del Grup Parlamentari Socialista considerem que és
primordial incentivar aquest sector, mitjançant aspectes
relacionats que abasten des dels aspectes més estructurals i
demogràfics del sector primari, que es troben a la base
d’aquestes activitats i les condicionen, com són explotacions
agràries, producte local, treballadors i població activa
vinculada al sector, fins a aspectes relacionats amb diferents
ocupacions del sòl i la seva extensió, com és la superfície
agrària útil. 

Per aquests motius, demanam el suport de la resta de grups
polítics. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Benlloch. Per a la seva defensa i per part del
Grup Parlamentari Unidas Podemos té la paraula el Sr.
Alejandro López.

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Gracias, presidenta. Seré también breve. Esta PNL va en
dos líneas: la primera línea es diversificar nuestro modelo
económico y, como una de las cosas es fortalecer el sector
primario, para eso lo que se pide es hacer un esfuerzo para que
toda la superficie agraria útil sea usada para producción de
alimentos, con lo cual se aumentaría también la producción
local, que es el punto 3, que en ese sentido ya se está legislando
para hacerlo, pero hay que dejar patente que hay que seguir
legislando. Son dos puntos que la consellería ya los está
siguiendo, van en su hoja de ruta y creemos que son muy
positivos para el sector primario y, sobre todo, para intentar
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diversificar un poquito nuestra economía y que no dependa tan
en exclusivo del turismo. 

En cuanto al segundo punto, lo hemos hablado muchas
veces, el tema del relevo generacional, el campo actualmente
no es atractivo para los jóvenes, mientras se vaya a pérdidas no
será atractivo y creemos que sí que hay que hacer una estrategia
conjunta con las instituciones y pensando en el largo plazo de
cómo hacerlo atractivo, para que los jóvenes se acerquen y sea
un trabajo de futuro. 

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. López,. En torn de fixació de posicions i per
part del Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Sebastià
Sagreras. 

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, presidenta, bon dia a tots. Bé, jo enlloc d’intentar
fer un debat polític, intentaré centrar-me que quedin les coses
clares en aixecar-nos de la votació d'aquest debat, perquè és
una proposta que ens hem estudiat molt i li he expressat els
meus dubtes al diputat de MÉS per Mallorca, abans d'entrar, i
la veritat és que he d'agrair, Sr. Mas, que vostè, almanco durant
la seva explicació, ha estat precís i molt concret, però com que
en realitat el aprovarem són uns punts d’acord no detallats i
literals i l’exposició de motius és la que és, i a nosaltres ens
agradaria votar a favor de tot -no tenim cap dubte dels punt 2
i 3, que, a més de positius, són romàntics en parlar de relleu
generacional, allà on també acceptaríem la seva esmena in voce
i parlam de producte local.

Però sí que ens agradaria, Sr. Mas, com bé ha explicat a la
seva intervenció, fer una esmena in voce que pogués ser
acceptada i votada, que digués ben clar que aquests
mecanismes que diu el punt 1 que es posaran en marxa, són els
establerts, com vostè ha dit, a l'article 122 i que fan referència
a la creació del bancs de terres i, en cap cas no són els que fan
referència als articles 103, 104 i 105 de la Llei agrària, i que
fan referència a les ZAVA que estableixen prohibicions
d’habitatges en sòl rústic. 

Per tant, jo el que li demanaria a vostè, Sr. Mas, és que
afegís aquesta claredat que jo li deman i amb la qual vostè s’ha
expressat a la seva intervenció inicial, i així a ningú no ens
quedaria cap tipus de dubte del que aprovarem.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Sagreras. Per part del Grup Parlamentari
Ciudadanos té la paruala el Sr. Méndez.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGÉS:

Sí, gracias Sra. Presidenta. Yo es que tengo un duro papel,
porque no querría resultar desagradecido, después de la

anterior proposición, pero nosotros somos muy, muy contrarios
a ésta.

 A ver, la cuestión de para qué se tiene la tierra, implica
toda otra serie inmediata de cuestiones, como, por ejemplo,
sobre de quién es la tierra, ¿no? El “decidme en el alma, de
quién, de quién son estos olivos, no los levantó la nada, ni el
dinero, ni el señor, sino la tierra callada en el trabajo y el
sudor.” Tiene razón, Sr. Mas, que todas estas cosas suenan
mucho mejor en la guitarra y la voz de Paco Ibáñez que en la
mía, pero este José Hernández merece la pena entrar aquí.

Esta cuestión de la tierra en España, que suponemos que
cuando habla de la tierra en España, en el país al que se refiere
el final del artículo... -¿ah no, no es el país al que...? ¡Ah!,
como dice usted aquí “la soberanía alimentaria y la importancia
de producir los alimentos en el país”, habíamos entendido que
este país era España. ¡Ah!, si nos aclara, nos vendría bien una
aclaración o una corrección. Ahora bien, la cuestión de la tierra
en España, que se produce aquí, ha dado lugar en nuestro país
a todo un debate que lleva durando siglos sobre la famosa
reforma agraria, ¿vale? Y hoy la vemos abordada, desde un
lateral, desde la modernidad, apelando al producto local, la
producción del primario y las ventajas del quilómetro cero y de
no trasladar las cosas produciendo, contaminando y eso, pero
creemos que el debate en que se incluye es bastante más
complejo y bastante más difícil, es el viejo... de la reforma
agraria y, además, lo que plantea usted aquí, en los finales,
sobre si esto crea precariedad, la propiedad de la tierra..., en
fin, creemos que el follón es inmenso y que debería dar origen
a un debate bastante más sosegado y bastante más amplio.

No creemos, entonces, que se pueda resolver a base de
neologismos y acrónimos como este tan novedoso de la SAU,
la superfície agrària útil, que no..., que es que no aceptamos,
y que da la definición con tanta vaguedad, porque me gustaría
saber la superficie agraria útil cuántas imposiciones nuevas
conlleva para el campo, cuánta intervención de la política, de
la administración en la actividad agraria supondrá, o sea, no...,
es que yo no voy a aceptar el concepto este de superficie
agraria útil, es superficie, es la tierra. ¿Qué podría ser utilizada
en el sentido de producir alimentos? Sí, y también puede
utilizarse en otras cosas, y esta exposición ya dice que en usos,
no sé si nocivos o malvados o no sé qué, que no, quiero decir:
la tierra se puede utilizar para muchas cosas e imponerle ya y
dejar impuesto a nuestra generación que estas tierras van a ser
para esto y para esto otro, en los koljoses y si fuera por medio
de la autoridad de un soviet nos parecería bien, pero en la
Europa moderna y comunitaria seremos perfectamente
contrarios.

Eso sí, su último punto, y tengamos una mínima amabilidad,
que pide que se legisle a favor del producto local, todo lo que
pueda hacerse en ese sentido nos parecerá bien, así que al
menos en la última votación emitiremos un sí.

Gracias, Sra. Presidenta, he terminado

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Méndez. Per part del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares no hi ha cap representant. Per tant,
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passam la paraula a El Pi Proposta per les Illes Balears, el Sr.
Melià, com ja ha comentat, ha sortit a la Junta de Portaveus,
per tant, no pot intervenir. I ara passam la paraula el Sr.
Antonio Sanz, del Grup Parlamentari Mixt

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. Una proposició no de llei que va
en la línia de polítiques que ja s'han marcat per part d’aquest
govern en diverses ocasions, la necessitat de recuperar el camp
tant per a la sobirania alimentària, ho explica molt bé la
proposta, que amb la pandèmia vam veure la dificultat que
teníem en algunes qüestions tant de producte com d'altres tipus
de materials, per la impossibilitat de traslladar-los, i en el debat
sí que és cert que al final sí que surt el vessant de cadascú. 

El Sr. Sagreras ha parlat que dubta del que es va aprovar. Jo
no tinc cap dubte, ni tinc cap problema amb votar a favor del
que diu la Llei agrària que existeix, que diu, a l'article 122, el
que vostè ha dit, és cert, i també als 103, 104 i 105, la
prohibició d'usar-lo. És que tenim ja..., crec que hem construït
prou.

És més, es parla... després des del seu grup parlamentari de
Ciutadans s’ha parlat dels usos... usos indeguts i d’altres, i
especulació, i aquí sí que surt la part liberal, per què? El camp
ha de ser per crear aliments, perquè si al final tot val, d'on
traurem aliments? És la pregunta que s’han de fer, perquè al
final sembla que com que tot es pot fer i es veu que el
liberalisme provoca que a major rendiment econòmic, se
cerquen opcions que no són les que al final sí que necessitarem,
haurem d'anar a cultivar, no sé jo, a Mart, a la lluna?, perquè si
tot el terreny..., no pensem en superfície agrària, sinó en
superfície, llavors no estarem pensant, qualsevol dia parlarem
també de la superfície marina i també començarem a envair la
mar, perquè també és superfície, si és pel mateix concepte.

Les propostes que es fan també van en la línia de la política
agrària comuna, la nova política agrària que donarà tant d'ajut
a tractar de revertir i conservar el camp, i també el treball que
es fa per part de les cooperatives. És important..., des de
Formentera sí que hem treballat molt en aquesta línia amb la
Cooperativa del Camp, amb la recuperació de la cooperativa a
l'any 2015, en el fons de terres que fa que estigui conservat i
que és un atractiu també turístic, no només és conservació del
nostre patrimoni cultural, social i natural, sinó també un
atractiu turístic el que fa que el camp estigui conservat.

Llavors, produir aliments que són necessaris, la nova llei
turística que permet que..., que fa una obligació que s'emprin
els productes de quilòmetre zero als hotels és potenciar el
producte local d'aquesta manera. Sembla que no es vulgui
potenciar aquest producte local, que es diu que es vol potenciar
per part de determinats grups, però després no donen suport a
aquestes mesures que sí són necessàries; perquè també fa falta
que els governs facin aquestes qüestions, i també potenciar el
relleu generacional amb les ajudes que tindrà la PAC que, fins
i tot, quadruplica el preu per hectàrea en el cas d'una dona jove. 

Llavors és important que aquestes polítiques continuïn en
la línia i per això donarem suport a tots els punts, tal i com
estan redactats. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Sanz. Ara, en torn de contradiccions i per part
dels grups proposants, tenen la paraula, en primer lloc, el Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, el Sr. Mas.

EL SR.  MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. De veritat!, no he entès, Sr. Méndez,
absolutament res, perquè jo en aquesta proposta no veig que es
posi en dubte la propietat de la terra, en cap cas, en cap
moment, la propietat de la terra no es posa en dubte en aquesta
proposta. Ha anat a la reforma agrària, quina reforma agrària?,
la dels anys trenta?, la reforma agrària..., de veritat? Idò,...

(Se sent de fons el Sr. Méndez i Baiges de manera
inintel·ligible)

... torni a llegir-ho, eh?, i un poc de comprensió lectora o un
poquet menys, un poquet menys de mala intenció, perquè la
veritat és que o jo escric molt malament o vostè no ha entès res,
una de dues, una de dues.

I la superfície agrària útil no és un concepte actual, ni és un
concepte modern d'aquesta setmana, és un concepte
antiquíssim, és com quan es varen espantar quan varen veure el
concepte “sobirania alimentària”, quan és un concepte del segle
XX i “superfície agrària útil” és un concepte del segle XX, i no
ens temerem i aviat serem a mitjan segle XXI. Vull dir que... la
veritat!

I, miri, si només és votar a favor per amabilitat el punt 3,
vull dir, o ens creiem això del producte local o no ens ho
creiem, i per poder-nos-ho creure hem de tenir capacitat de
producció, perquè sense capacitat de producció no tenim
capacitat de competitivitat, i sense superfície agrària útil no hi
ha capacitat de producció, no hi ha capacitat de competitivitat,
i per molt que votem a favor només ens quedarem amb això.
Perquè en el fons, en el fons de bon de veres ens és
absolutament igual, com un diputat d'aquesta casa que vota a
favor del producte local i va a comprar a establiments que no
tenen producte local, i ho fa públic, idò ben igual.

Per tant, si només és per amabilitat, sincerament, als
pagesos l'amabilitat fa estona que no... això.

Sr. Sagreras, ha estat fora voler, però es veu que he trepitjat
ull de poll i ha estat ben fora voler. De totes maneres no
acceptaré l'esmena aquesta in voce...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

No..., no, no..., i vostè ha de... i vostè evidentment ha de
servir els interessos que serveix i ha de votar el que trobi, eh?,
però no acceptaré l'esmena perquè la llei està aprovada en
aquesta casa, està pendent de desenvolupar i les ZAVA són un
element aprovat dins la llei, les estableix la llei i les estableix
la llei que es va aprovar en aquesta casa, no és cap barbaritat,
ni tampoc posa en dubte la propietat de la terra, ni tampoc no
posa en dubte res.
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És clar, aquí tenim un problema i és que quan parles d'usos
del territori és on trepitges ull de poll i és on..., és clar, com que
les Illes Balears és l’únic lloc de l'Estat on el concepte “sòl
rústic” existeix, i és per poder mesclar usos en el sòl agrari i en
el sòl forestal i en els diferents sòls, per poder mesclar usos i
per poder fer un ús pervers i especulatiu del territori es varen
inventar allò de “sòl rústic” i és l’únic lloc de l'Estat on
existeix. Els únics que ho tenen resolt és Menorca, on no es pot
construir en sòl rústic, són els únics que ho tenen resolt. Per
tant, és clar, aquí és on trepitges ull de poll, sense voler.

L'únic que preteníem amb aquesta proposició no de llei és
que es posassin damunt la taula les finques abandonades que hi
ha a les Illes Balears, que no se’n fa un ús adequat perquè estan
abandonades i no produeixin aliments. Però, és clar, qui té la
cua de palla, aviat se l’encén i ens hem trobat amb això, és més,
sense ni tan sols ser-ne conscients, perquè vostè ha vist que jo
ni venia preparat per a això ni res, però, bé, veig que encara
som en allò.

I els dos darrers punts no són per a res romàntics, Sr.
Sagreras, són ben reals, és a dir, necessitam un pla per al relleu
generacional, el necessitam, i per això hi ha el nou PDR que
s'hauria de fer servir per a això; per això en parlam i no és per
a res romàntic reclamar que el producte local legislativament
estigui a la mateixa alçada dels altres per poder competir, en
això el que demanam és discriminació positiva per al producte
local, legislativament parlant, però bé, ja està.

Això, no accept l'esmena in voce de..., i esper que acceptin
la meva esmena in voce, això sí.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mas. Ara per contradiccions i per part del Grup
Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Benlloch, si en vol
fer ús.

LA SRA. BENLLOCH I BOTTINI:

No en faré ús, només vull donar les gràcies pel vot
afirmatiu.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Benlloch. Entenc que accepten votació
separada, senyors portaveus?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Presidenta, li demanaria trenta segons no per debatre, sinó
per intentar aclarir l'esmena in voce que he fet, perquè intenti
sortir de manera favorable, per unanimitat, tota la proposició no
de llei.

Vull dir, a mi m'agradaria aclarir..., em conformaria...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Sagreras, si volen discutir...

(Se sent una veu inintel·ligible de fons)

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Bé, millor onze que...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Sagreras, si volen discutir vostès fora micròfon, tenen un
minut i després passam a votar.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Si ens dona un minut...

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Veig que heu arribat a un acord, no heu utilitzat ni un
minut. Sr. Mas, si ho vol aclarir. Sr. Mas, aclareixi-ho.

EL SR. MAS I TUGORES:

 Sí, ho aclariré jo. No ens referirem a altres articles de la
Llei agrària, senzillament allà on diu..., el primer punt quedaria
redactat de la següent manera: “El Parlament de les Illes
Balears insta el Govern de les Illes Balears a posar en marxa els
mecanismes que contempla l'article 122 de la Llei agrària de les
Illes Balears”.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Molt bé, idò. Hi ha algun grup que s'oposi a aquesta esmena
in voce que acaba de comentar el Sr. Mas al punt 1? Hi ha
algun grup que s'hi oposi? No.

I hi ha algun grup que s'oposi a l'esmena que ha plantejat el
Sr. Mas també al punt segon durant la seva primera intervenció,
de canviar “un pla” per “una estratègia”? No.

Per tant, si els sembla bé, passarem a votació separada ja
que el Sr. Méndez ho ha demanat.

En primer lloc, votam el primer punt amb l'esmena in voce
que ha plantejat el Sr. Mas ara.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, 1 en contra, cap abstenció.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Ara passam a votar el punt 2 amb l'esmena que havia
plantejat el Sr. Mas al principi.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, 1 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

I ara passam a votar el punt 3.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. En conseqüència, queda aprovada la Proposició no
de llei RGE núm. 3465/22, relativa a superfície agrària útil,
producció d'aliments i sobirania alimentària.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
Bon dia a tothom.
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